
במעשיו  אמיתי  להיות 
ובדיבוריו עם הזולת!

נלמד מהפסוק: "אולי ימושני אבי והייתי 
בעניו כמתעתע" (כז-יב)

משנה  [רש"י:  בדיבורו  המחליף  כל  חז"ל:  ואמרו 
בדיבורו שלא יהיה ניכר] כאילו עובד עבודה זרה. כתיב 
(חבקוק  התם  וכתיב  כמתעתע"  בעיניו  "והייתי  הכא 
לאור  צב.).  (סנהדרין  תעתועים"  מעשה  המה  "הבל  ג) 
התשובה  בדיבורו?  יעקב  שינה  הכיצד  אלו,  חז"ל  דברי 
היא כפי שכתב רש"י (מכות כד): לא רצה [יעקב] לשקר 

מתחילה... אלא שאמו הכריחתו ועל פי הדיבור, כדכתיב 
"עלי קללתך בני" ומתרגמינן "אלי אתאמר בנבואה".

זצ"ל  אויערבאך  זלמן  שלמה  רבי  הגאון  הורה 
האמת  מדקדוק  בדיבורו  לשנות  לאדם  מותר  כי 
עמו.  חסד  ועשיית  לזולת  תועלת  בכך  יש  כאשר 

והביא לכך דוגמא אישית:
יכול  אם  אדם  אותי  ששואל  קורה  "פעמים 
להסיע אותי הביתה, ואני שואל אותו אם בין כה 
עובר דרך שערי חסד, והלה משיב בחיוב. יודע אני 
להגיע  כלל  בדעתו  היה  ולא  אמת,  אומר  שאינו 
ולהסיעני  לעזרני  לטובתי  זאת  עושה  אבל  לשם. 
הביתה, אלא שחושש שלא אסע עמו אם יאמר 
שנוסע במיוחד. ואכן מותר לשנות בשל כך, שזה 

לתועלת ועשיית חסד".
ידועים דברי חז"ל (שבת נה.) "חותמו של הקב"ה 
אמת"! וקשה: מדוע לא הוזכרו גם שאר מדותיו 
של הקב"ה כגון ענוותנותו ורחמיו וכיו"ב, מדוע 

העלו על נס דוקא את מדת האמת?
(בשם גיסו הגרח"י  הסביר הגרי"ש אלישיב זצ"ל 
לוין זצ"ל - הובא בדרך אבות) את ההסבר הבא: אם 
נמצא מישהו שהוא עניו יותר מחברו עדיין יחשב 
הדבר כי גם החבר הוא עניו, וכן בשאר המדות. 
אבל בנוגע למדת האמת, אם ימצא מי שמדבר יותר 

אמת מחברו, הרי שחברו יוצא בגדר שקרן.
ללא  מוחלטת  מדה  היא  האמת  שמדת  נמצא 
דרגות שונות, ולכן חותמו של הקב"ה הוא דוקא 

אמת - אמת מוחלטת שאין גדולה ממנה.

מכון אהבת אמת - המרכז להעמקת ערכי אהבת הזולת
ע"ש ר' צבי יהודה דומוביץ ז"ל - רח' אבן עזרא 2 ירושלים 9242402
paypal: ahavemet@012.net.il :טל: 02-5671812 פקס: 077-7671812 דוא"ל

ליקוט ועריכה: יצחק בן אהרן
כל הזכויות שמורות למכון אהבת אמת
אסור להעתיק, לצלם ולהדפיס בלי רשות בכתב

שבת קודש ב כסלו תש"פ: הדלקת נרות: ירושלים 4:00 תל-אביב: 4:14 חיפה 4:03 מוצאי שבת: ירושלים: 5:15 תל-אביב: 5:16 חיפה: 5:14 ר"ת: 5:52 

פרשת תולדות
ר"ת: 5:52 : 5:16 חיפה: 5:14
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"שומעים ואומרים הפוך..."
התלונן החזון איש בפני הגאון רבי חיים קנייבסקי שליט"א כי אנשים 

מעוותים ומשנים את דבריו ואף אומרים ההפך. ולא בגלל שכוונתם לשנות 
מהאמת אלא הם פשוט שומעים מה שרוצים לשמוע...

והעיד רבי חיים שכך ראה בעיניו, כאשר נכנס אדם לחזון איש ושאל שאלה, 
החזו"א השיב לו ויצא. הכיר בו החזו"א ששמע מה שרצה... ואז אמר החזו"א 
ממה  הפוך  שיאמר  תראה  לו,  אמרתי  מה  ותשאל  אחריו  "צא  חיים:  לרבי 

שאמרתי". מיהר רבי חיים, השיגו ושאלו והתברר שענה הפוך ממה ששמע...
ואמר החזון איש לרבי חיים שלא יאמין אלא למה ששומע מפיו "כאן ליד 

השולחן" אבל מה ששומע בשמו "מחוץ לפתח החדר" שלא יאמין.
מנחת תודה
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"הגיע איש אמת..."
הגיע אברך להגראי"ל שטיינמן זצ"ל וסיפר שהוא מגיד שיעור בישיבה 

קטנה ומצליח מאוד! כעת הציעו לו להיות ר"מ בישיבה גדולה ושאלתו האם 
יאות לבקשה?

אמר לו הרב שטיינמן: אם אתה מצליח ובונה בחורים וכו' למה לעבור"? 
הסביר האברך: "להיות ר"מ בישיבה גדולה יש בזה כבוד ומעמד ואין זה דומה 

לר"מ בישיבה קטנה..." יעץ לו מה שיעץ ואח"כ קם וליווהו עד הפתח.
הרב  ענה  עולם?  לגדולי  השמור  כזה  כבוד  לו  חלק  מדוע  שאלוהו  כשחזר, 
שטיינמן: "כל היום באים אנשים ומשמיעים כל מיני נימוקים, כשבאמת אינם 
מתכוונים אלא לכבוד... והנה סוף סוף מגיע איש אמת ומודיע שרצונו בכבוד. 

על כך מגיע לו כבוד!"

קוראים יקרים
אנא אפשרו לנו להמשיך ולהגביר את 
הפצת המידות הטובות בעם ישראל

לתרומות: 02-5671812 052-7150925 
אפשר לתרום גם בכרטיס אשראי
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דיבורו אמת...
עד כמה הקפיד הגאון רבי דוד פוברסקי זצ"ל על דיקדוק האמת במעשה 

שלפנינו: רבי דוד שהיה תלמידו של הגה"צ רבי ירוחם לייבוביץ זצ"ל הקפיד 
עשרות שנים שכאשר הזכיר בשיחותיו דבר בשם רבו רבי ירוחם, לא הזכירו 

בשמו אלא כינהו "המשגיח" [כי כך עמדה דמותו לנגד עיניו].
מ"רבי  אמרה  הזכיר  שבת  בליל  ובשיחתו  מהרגלו,  ששינה  קרה  אחת  פעם 
ירוחם" והיה זה לפלא בעיני התלמידים, מדוע לא מכנהו "המשגיח" כדרכו. אחד 

הבחורים אזר אומץ וניגש לשאול מה שונה היום מתמיד שאמר "רבי ירוחם"?
השיב רבי דוד בפשטותו האופיינית: "משום שאת הדבר הזה בלבד, שאמרתי 
בשמו, שמעתי ממנו עוד לפני שהיה משגיח במיר, כאשר למדתי עמו בליובאן"... 

נפעם התלמיד מגודל הנקיות ודיקדוק האמת שהרגיל רבי דוד את לשונו.
הלמות עמלים ח"א



להתפלל ולבקש רחמים על הזולת הזקוק לישועה!
נלמד מהפסוק: "ויעתר יצחק לה' לנכח אשתו כי עקרה 

היא" (פרק כה-כא)
וכתב הרשב"ם: "לנכח אשתו" - פירוש בשביל אשתו. וביאר דבריו הגאון רבי 
מאיר שמחה מדווינסק זצ"ל (בספרו משך חכמה), כי יצחק היה בטוח שיהיה 
לו זרע, שהרי הבטיח השי"ת לאברהם "וקראת את שמו יצחק והקימותי בריתי 
איתו... לזרעו אחריו" וכל חששו היה כי יתכן שיתנו לו בן מאשה אחרת. לכן 
בנים  כל  עולם,  של  רבונו  אומר:  שהיה  סג)  (פר'  במדרש  שהובא  כפי  התפלל 
שאתה נותן לי יהיו מן הצדקת הזו. וכך פירש גם הספורנו: אף על פי שהובטח על 

הזרע שיירש, התפלל להשי"ת שיתן לו אותו הזרע מזאת ההגונה הנצבת נכחו.
"זה  (מהמד"ר):  "ויעתר יצחק לה' לנוכח אשתו" פירש רש"י  בפסוק 
עומד בזוית זו ומתפלל וזו עומדת בזוית זו ומתפללת"... ורבים התחבטו 
להבין פשר אמרה זו, מה כיוונו חז"ל בהדגישם ענין זה, מפני מה חשוב 
לנו לדעת שיצחק התפלל דוקא בזוית זו ורבקה בזוית אחרת ולא די לנו 

בעצם הידיעה ששניהם עמדו והתפללו?!
ופלא שלא ביארו זאת באופן פשוט, עפ"י מה שאמרו חז"ל (ברכות ו:): כל 
הקובע מקום לתפלתו אלוקי אברהם בעזרו וכשמת אומרים [עליו] אי חסיד 
אי עניו מתלמידיו של אברהם אבינו [שגם הוא קבע מקום לתפלתו כדכתיב 
"וישכם אברהם בבוקר אל המקום אשר עמד שם ואין עמידה אלא תפלה וכו'].
את זאת באים חז"ל ללמדינו, שיצחק קיבל מאביו אברהם את ה"סגולה" 
המופלאה הזו, שאם רוצה שתתקבל תפלתו ושאלוקי אברהם אביו יהיה 
בעזרו, הרי שצריך לקבוע מקום מיוחד בביתו לתפלתו, ולכן הקפיד לעמוד 
בתפלתו דוקא בזוית זו והיא עמדה בתפלתה דוקא בזוית זו, לפי שאלו 

היו מקומם הקבוע לתפילה. וללמדינו שזו מעלה בגוף התפלה.
ובאמת מצינו מחלוקת הראשונים, האם דוקא כשמתפלל בביתו צריך 
לקבוע לו מקום, או גם כשמתפלל בבית הכנסת? לדעת תלמידי רבינו 
יונה זצ"ל אין זה נאמר על בית הכנסת, משום שכולו מקום תפלה, ומה 
שונה זוית זו מזוית זו. אלא וודאי מדובר כשמתפלל בביתו, בזמנים שאינו 
יכול ללכת לבית הכנסת, אזי יש ענין לייחד בביתו מקום קבוע לתפלתו. 
(בגירסה שלפנינו): כל  והביאו ראיה לכך מהירושלמי ברכות פ"ה ה"א 

המתפלל בביתו  וקובע מקום לתפלתו כאילו מקיפו מחיצה של ברזל.
ואולם לדעת הרא"ש, צריך גם בבית הכנסת לקבוע מקום לתפלתו, 
כמובא בירושלמי (פ"ד ה"ד): "אמר רבי תנחום בר חנינא, צריך אדם 
לייחד לו מקום בבית הכנסת להתפלל". וכך גם נפסק בשו"ע (או"ח סי' 
צ-יט) והוסיף המשנה ברורה (שם ס"ק נט): "וגם כשמתפלל בביתו יקבע 

מקום שלא יבלבלוהו בני הבית".
מעתה, צריך להבין ושומה עלינו לבאר, באיזו סברא חולקים תלמידי 
רבינו יונה עם הרא"ש? לכאורה נוכל לומר שנחלקו בטעמו של דבר, מדוע 
יש ענין לקבוע מקום לתפלתו עד שמגיע לו על כך כזה שכר, שהשי"ת 
שונים  הסברים  עניו]?!  אי  עליו  [שאומרים  לענוה  שייך  זה  ומה  בעזרו, 

נאמרו בזה, ומחוסר מקום נביא רק דוגמה מהביאורים הנצרכים לנו:
הצל"ח ביאר שכאשר מתפלל אדם במקום מסויים חלה קדושה באותו 
לו  מסייעת  מקום,  באותו  שוב  להתפלל  וכשחוזר  תפלתו,  מכח  מקום 
קדושת המקום שתתקבל תפלתו ולכן "אלוקי אברהם בעזרו". ומה זה 
שייך לענוה? מבאר הצל"ח, שבזה שמייחד מקום קבוע לתפלתו מראה 
שאינו תולה בזכותו העצמית, אלא מכח קדושת המקום שמסייעת לקבלת 
תפלתו. אבל המתגאה סבור שדי לו בזכותו העצמית ואינו זקוק לזכות 

המקום ולכן מתפלל בכל מקום שמזדמן לו.
(או"ח סי' צח ס"ד) שהואיל והתפלה היא  ביאור נוסף מובא בטור 
במקום קרבן כמש"כ "ונשלמה פרים שפתינו", לכן צריך שתהיה כדוגמת 
כך  דמו  ולמתן  לשחיטתו  קרבן  לכל  קבוע  מקום  שהיה  וכמו  הקרבן, 

בתפלה צריך מקום קבוע ומיוחד.
שתפלה  שכשם  השייכות,  לרמוז  נוכל  אולי  לענוה?  שייך  זה  [ומה 
היוצאת מהפה צריכה מקום כקרבן מצד "ונשלמה פרים שפתינו" כך גם 
תפלה מלב נשבר צריכה מקום קבוע כקרבן מצד הפסוק "זבחי אלוקים 

רוח נשברה". ומצב "לב נשבר" מביא לענוה.]
מעתה נוכל לבאר בטוב טעם, שתלמידי רבינו יונה נחלקו עם הרא"ש 
הצל"ח  של  כטעמו  סוברים  יונה  רבינו  תלמידי  הללו.  הטעמים  בשני 
ולכן מעלת קביעת המקום שייכת רק בביתו ולא בבית הכנסת [שהרי 
קדושה ישנה בכל מקום בבית הכנסת, מתפלת הצבור]. ואילו הרא"ש 
סובר כטעם המובא בטור, ולכן בזה אין הבדל בין ביתו לבית הכנסת. 
[וכן משמע כדעת הרא"ש מהטעמים של המאירי והרשב"א בגמרא שם].
יתכן עוד 'נפקא מינה' בין שני הטעמים, באופן שש לו קביעות בבית 
הכנסת הסמוך לביתו ונתעורר ללכת מדי פעם לבית הכנסת רחוק כדי 
להרוויח "שכר פסיעות", לפי טעם הטור הקביעות עדיפה. ולפי טעמו 
של הצל"ח אין הבדל [שהרי בשניהם יש קדושה], ואז הרחוק עדיף בגין 

שכר פסיעות.
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שערי דמעות לא ננעלו...
סיפר הגה"צ רבי צבי מאיר זילברברג שליט"א מעשה 

סר  יהודי  שנים:  מיובל  יותר  לפני  בארץ  שאירע  מופלא 
הוא  רח"ל.  גמור  לחילוני  והפך  בבחרותו  התורה  מדרך 
התחתן ונולד לו בן. באותו בנין גר שכן שומר תורה ומצוות, 
ומשום-מה נמשך ילדו הקטן של החילוני לעניני המצוות 
שראה אצל שכנו החרדי, הוא ביקש שילמד אותו על תפלה 
וברכות, כיצד לברך, ועל ציצית ועל שבת וכו' וכך החל 
הילד לנהוג על אפו וחמתו של אביו שלא הסתיר זעמו 
מהשכן על כך שמשפיע תורה ויהדות על בנו. הוא לא ידע 

לשית עצות בנפשו איך לנתק את בנו מהשפעתו של השכן.
בבית  לתבוע  החליט  ומרירותו  תיסכולו  ברוב  החילוני 
משפט את האברך על ש"פיתה" את בנו והפך אותו לילד 
חרדי נגד רצונו. האברך הכחיש וטען שמעולם הוא לא 
פיתה את בנו אלא הוא נמשך מעצמו ליהדות והוא רק 

השיב לשאלותיו.
הוא  גם  היה  "סימלית"  כיפה  לראשו  שעטה  השופט 
בעבר חרדי שסר מן הדרך. והנה באמצע טענות התביעה, 
הילד:  אבי  את  בתדהמה  ושאל  השופט  לפתע  התרומם 
(שם בדוי). חוורו פני  האם שמך הישן זעליג יענקלביץ? 
האב והשיב בחיוב. והוסיף: "מה זה משנה עכשיו לעצם 

הנידון?"
השיב השופט: "וודאי זה קשור! עכשיו אני מבין את 
אנחנו  האברך.  בגלל  לא  זה  ליהדות.  בנך  חזרת  סיבת 
זכורני  עיירה.  באותה  העולם  מלחמת  לפני  גרנו  שנינו 
שכנער צעיר ישבתי ולמדתי שם בבית המדרש. וראיתי 
בכל לילה כיצד אמך נכנסת לבית המדרש, ניגשת לארון 
קודש וצועקת בבכיות ויללות: "אבינו שבשמים רחם על 
זעליג'ל שלי שיחזור לדרך הישר" וכך בכתה בכל לילה. 
'אידישע מאמע' ותמיד תמהתי  לבי נמס מבכיותיה של 

לעצמי להיכן הולכים כל תפילותיה מדוע אינן פועלות?!"
שהדמעות  לראות  לי  זימנו  השמים  "מן  השופט:  הפטיר 
הרותחות ההם פעלו אם לא עליך אז על הנכד ולכן בנך חזר 
לחיק היהדות. זה לא השכן עשה זאת אלא רק דמעות אמך 

עשו הכל!" בזה נסתיים המשפט ופני האב חפו.
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כוחה של תפלה...
סיפר הגר"ר אילן שליט"א (ראש כולל בבית שמש): 

אברך שגילו אצל בנו הקטן גידול מסוכן בראשו רח"ל, 
בכה בפני שהרופאים אומרים כי המצב נואש ורצונו 

שאסע עמו לגאון רבי חיים קנייבסקי שליט"א.
נסענו לפני תפילת ותיקין וסיפרנו לו. הוא ביקש להביא 
לפניו את הילד. חזרנו עם הילד, ורבי חיים שאלו: "מה תרצה 

להיות כשתהיה גדול"? ענה: "רצוני להיות כמו הרב..."
כשומעו זאת, ביקש מהרבנית שתביא את יין הסיומים, 
מזג לכולם ושתו "לחיים". ואז אמר לאב: "סע לבית 
שלם  כסף  יבקשו  אם  נוספת  בדיקה  ותבקש  החולים 

ככל שידרשו!"
נוספת  בדיקה  לעשות  תוקף  בכל  סירבו  הרופאים 
כסף  עולה  וזה  השתנה  לא  ודבר  עשו  שכבר  בנימוק 
רב. אמר האב שהוא מוכן לשלם. הרופא הסכים. ערכו 
בדיקה נוספת והתברר לתדהמת הרופאים שהכל נקי. 
הגידול נעלם! לא האמינו וסרקו בשלישית (על חשבונם) 
ושוב ראו כאילו לא היה מעולם! מיד נסעו חזרה לבני 

ברק לבשר את הבשורה הטובה.
כשראה רבי חיים את פניהם הצוהלות אמר לנוכחים: 
כסבורים אתם שיש כאן מופת ולא היא! אלא כששמעתי 
לבדיקה,  שלחתים  חכם  תלמיד  להיות  רוצה  שהילד 
ובנתיים שפכתי לבי בתפילה לפני הקב"ה שירחם עליו. 
כי ילד שרוצה להיות תלמיד חכם ראוי שיתאמצו עבורו 

בתפילה. וברוך ה' התפלה נענתה!"
עפ"י "דברי שיח"



הבאה  זו  היא  ומושלמת,  מעולה  ברכה 
מתוך שמחה וטוב לבב !

נלמד מהפסוק: "ועשה לי מטעמים... ואכלה בעבור 
תברכך נפשי" (פרק כז-ד)

וחוש  הגוף  בתענוג  המטעמים  בשאלת  יצחק  כוונת  אין  בחיי  רבינו  וכתב 
הגוף  כוחות  בהתחזק  כי  ומתענגת.  שמחה  נפשו  שתהיה  כדי  אלא  הטעם, 
כמו  הקודש  רוח  עליו  תחול  הנפש  שמחת  ומתוך  הנפש  כוחות  יתעוררו 
שאמרו חז"ל: "אין השכינה שורה לא מתוך עצלות ולא מתוך עצבות, אלא 
מתוך שמחה".. [ובספר איש לרעהו (עמ' רנ"ב) הטעמנו, לפי"ז, שלכן ביקש 
יצחק דוקא ציד של בשר, ולכן הובא לו גם יין. כדי שתהיה הברכה מתוך 

שמחת הנפש שהרי "אין שמחה אלא בבשר ויין"...]
יצחק  "ויחרד  נאמר  מאביו,  ברכה  הוא  גם  וביקש  עשו  הגיע  כאשר 
חרדה גדולה"... ואז הוסיף יצחק בקשר ליעקב "גם ברוך יהיה". לשם מה 
הוצרך לשוב לברך? ביאר בעל ה"קרבן נתנאל" כי מעיקרא הרי לא היתה 
דעתו של יצחק על יעקב וחשש שמא הברכות לא יחולו. על כן חזר ואמר 

כשדעתו על יעקב "גם ברוך יהיה"! (וכן משמע במדרש שהביא רש"י)
ואילו כ"ק האדמו"ר גאב"ד אונגוואר הגאון רבי מנשה קליין זצ"ל (בספרו 
מגיד משנה עה"ת) כתב טעם אחר עפ"י דברי חז"ל: "זכר צדיק לברכה" 
- כל מקום שמזכירים שם צדיק צריך לברכו, לכן גם כאן שהזכיר שם 

הצדיק ברכו בשנית.
את  מברך  כאילו  ישראל  את  המברך  כל  (תנחומא-ויחי)  חז"ל  אמרו 
השכינה שנאמר "כי מבורכיו ירשו ארץ ומקלליו יכרתו" (תהלים לז). אמר 
רבי מאיר, כל המברך את ישראל כאילו מברך את השכינה שנאמר "כי 

מבורכיו". לא נאמר כי "מברכיהן" אלא כי "מבורכיו".
אדם שרגיל להרעיף ברכות על ראש רעהו, בשמחה ובטוב לבב, מעיד 
בזאת כי טבועה בקרבו מדת החסד וההטבה עם הזולת בעין יפה.. מטעם 
זה - אמר כ"ק האדמו"ר מגור בעל האמרי אמת - נאמר הציווי לכהנים 
לברך את ישראל בלשון "כה תברכו". לא היה צורך לצוותם "לברך", כי 
(כמש"כ בזוהר נשא-קמה), אלא  מדתם חסד ומתעוררים מעצמם לברך 

רק "כיצד לברך".
הגה"צ רבי דוב יפה זצ"ל היה מברך מעומק לבו ובסבלנות רבה את כל 
ישראל"!  את  לברך  "מצוה  באומרו:  ברכותיו,  לקבל  לפתחו  ששיחרו  אלו 
ואמר בענוותנותו לנכדו: למרות שאינני מבין מדוע מבקשים ממני ברכות, 
אעפי"כ אני מברך! שהרי מצוה לברך את ישראל, וגם הדיוט ברכתו חשובה 
ומצוה עליו לברך, ואמר בשם רא"ז מלצר זצ"ל שאף שטועים בו שהוא ת"ח, 
אבל עצם זה שמאמינים בברכתו, זה עצמו סיבה שברכותיו עושות פרי.

ה 

 

ת

ברכתו של החזון איש...
כח  על  זצ"ל  ברטלר  יחזקאל  רבי  הגאון  סיפר 

בצפור  שנגעו  החוקים  באחד  איש:  החזון  של  ברכתו 
הנפש של היהדות החרדית ביקש החזון איש מהשר ז.ו. 
מהמפד"ל שיצביע נגד החוק. אך מפאת לחצים גדולים 

שהופעלו עליו לא אבה לשמוע לבקשת החזון איש.
אמו של ז.ו. שהיתה יראת ה' חששה מאוד מהקפידה 
של החזו"א על בנה על שלא שמע בקולו, וביקשה מבעלה 
לחזון  שילך  ידוע,  חכם  תלמיד  שהיה  זצ"ל  ירוחם  רבי 
התבייש  הוא  בנם.  על  יקפיד  שלא  ממנו  לבקש  איש 
לעשות כן, אך מרוב חששותיה של האמא הצדקנית, היא 

הפצירה מאד בבעלה שילך עמה לבקש סליחתו.
מספר רבי יחזקאל שהוא הכניסם לחזו"א, וכשדמעות 
בעיניה התחננה האמא לפני החזו"א שירחם על בנה 
לא  "אני  איש:  החזון  להם  אמר  עליו...  יקפיד  ולא 
מקפיד! אני אלא מקפיד! אני מברך אותו שתהיה לו 

אריכות ימים ושנים...!
ואכן נתקיימה ברכתו של החזון איש והלה האריך 

ימים והגיע קרוב לגיל מאה בשיבה טובה
מתוך מאמר
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ת 
"יש טעות בשם..."

כשישב פעם הגאון רבי בן ציון אבא שאול זצ"ל 
בחתונת תלמיד, ניגש אליו ראש ישיבה חשוב וביקש 
ברכה עבור אשה חולה, פלונית בת פלונית. מיד עצם 
רבי בן ציון את עיניו והתחיל לברך. לפתע עצר, פקח 

עיניו, ואמר: "יש לך טעות בשם!"
פנחסי  שמואל  רבי  הגאון  המעשה,  מספר  מעיד 
שליט"א: ישבתי ליד הגאון רבי משה שרבאני שליט"א 
הנ"ל  הישיבה  ראש  אוזנינו!  למשמע  האמנו  ולא 
התפלא, ביקש סליחה ומיהר לעזרת נשים. כעבר רגע 

חזר והתנצל. היתה טעות בשם. שמה כך וכך...
שב רבי בן ציון ועצם עיניו, ובירך ופקחן, והנהן בראשו 

בשביעות רצון, כאומר: עכשיו התקבלה התפילה...!
יגילו במלכם

שלא לגרום צער וטרחה יתירה לזולת !
נלמד מהפסוק: "ויזד יעקב נזיד" (פרק כה-כט)

לאביו,  לו  היו  ושפחות  עבדים  כמה  וראה  בא  הגדול):  (במדרש  חז"ל  ואמרו 
ולהצהיב  להרגיש  רוצה  אינו  ישינין,  שהן  מוצאן  המדרש,  מבית  בא  וכשהוא 
[=להכעיס, כפירוש התרגום בפסוק "וכעסתה צרתה" (שמואל א-א,ו) - ומצהבה 
לה"] את אחד מהן שישמשו אלא הוא עומד ומבשל לעצמו". ומעתה נדון בעצמינו: 

אם כך היה יחסו של יעקב אבינו למשרתיו, על אחת כמה וכמה כלפי כל אדם.
הגה"צ רבי חיים פלאג'י זצ"ל כתב (בספרו תוכחת חיים): הנזהר שלא יסובב 
צער מחמתו לזולתו, יסייעוהו מן השמים שרצונו יקויים, וזוכה לבנים כשרים 
ובנזקם  אחרים  בצער  רוצה  שאינו  כשם  מדה.  כנגד  מדה  שלימה,  ומטתו 
ומצטער בכאבם, כך גם מן השמים יתנו לו בנים כשרים שלא יבוא לידי צער 

ותקלה בגללם.
ולאידך גיסא, כתב רבי חיים פלאג'י (בתוכחת חיים - פר' תצוה): ועיני ראו 
ולא זר כמה בני אדם בבחרותם עשו דברים דרך שחוק לגזול ולהטמין כדי 
להכעיס, ושיצטער חברו לפי שעה, ומרוב שיחו וכעסו קילל אותם, ונתקיימה 

הקללה, על כן יזהר כל אדם בזה במאוד מאוד.
ועורר הגר"ש פינקוס זצ"ל בשיחותיו: בנוהג שבעולם נזהרים מאוד ברגשותיו 
של אדם גדול ומכובד שלא לצערו ומשתדלים למלאות בקשותיו, אבל האדם 
הפשוט, וכל שכן מי שנבזה בעיני אנשים, גם כאשר באים לעזור לו ולשמוע 

שיחו, מצערים אותו כשמקצרים השיחה עמו או שנותנים לו להמתין...

 
 
 
 

 
 
 
 

 
 
 

 
 
 

לסבול ולא לצער...
(עד  הגראי"ל שטיינמן זצ"ל לא נתן מעודו 

ביתו  ואנשי  ממקורביו  שמישהו  האחרונה)  שנתו 
יטפלו ויסייעו בעדו, כי לא הסכים להטריח איש 
כל ימיו. ואמר תמיד, שמה שיכול לעשות בעצמו 

לא מבקש מאחרים שיעשו לו.
בערוב ימיו כשהתקשה לנעול נעליו, עזר לו אחד 
הנכדים, אך בטעות נעל לו הפוך, את של רגל ימין 
ברגל שמאל. הרב שטיינמן התקשה כך בהליכתו, 
את  לצער  לא  כדי  מאומה  אמר  ולא  שתק  אך 

הנכד.
רק לאחר זמן, כשראו אנשי הבית שאינו הולך 
יציב כי הנעל לבטח לחצה על אצבעותיו, הבחינו 
שטיינמן  הרב  לסדרן.  וביקשו  הפוכות  שנעליו 

ניאות לכך רק אחרי שוידא שהנכד אינו בבית.
כששאלו אותו מדוע לא אמר מיד שנעלו את 
נעליו שלא כראוי, ענה בפשטותו האופיינית: "יהודי 

עושה לי טובה ואני אגיד לו מילה רעה על כך?!"
הלמות עמלים - ח"א



שלהי קיץ תשע"ט.

עוד תיק נפתח בבית הדין "נתיבות המשפט" שבעיר נתיבות. 
מצבור  אם  כי  בלבד,  מסמכים  אוסף  איננו  בבית-הדין  תיק 
כמה   - אוּהוּ  ומתחים.  כעסים  מענות,  טענות,  תלונות,  רגשות, 

מכיל כל תיק!

בכל תיק שנפתח נחמץ הלב מחדש. חבל. חבל שהמתגוששים 
לא הצליחו לבוא אחד לקראת השני ולהגיע לעמק-השוה. ידוע 
על אנשים שבכל מחיר לא יסכימו להגיע עד לשלב של תביעה 
בבית-דין, משום שגם כאשר הכל מתנהל לפי דין-תורה, מחלוקת 

היא מחלוקת.

בתביעה  עסק  בבית-הדין  שנפתח  הנוכחי  התיק  כך,  או  כך 
הבאה: בעל-עסק מסוים הזמין עבודה אצל פלוני. בתום הביצוע, 
או שלא בתום הביצוע - על זה בדיוק נחלקו הצדדים! - בא פלוני 

לתבוע את שכרו בסך 15,000 שקלים חדשים.

הכריע  הצדדים  שני  בטענות  בית-הדין  והפך  שבירר  לאחר 
בפסקנות שעל בעל-העסק לשלם למבצע העבודה 15,000 ₪ טבין 

ותקלין. קל לנחש איך הרגיש הנתבע עם פסק-הדין...

* * * 

סיפר הג"ר ערן אבירם שליט"א, ראש בית הדין, שבערב ראש 
החלטתי  השלום  "למען  והודיע:  התובע  התקשר  תש"פ  השנה 

לוותר על כל הסכום!"

של  גבורתו  על  לשמוע  "שמחתי  זאת  לשמוע  התרגש  הדיין 
התובע - אך פסק הדין כבר נשלח לתשלום עד סוף החודש..."

יום לפני חובת התשלום, שוב התקשר הנתבע אל הדיין ואמר 
"אני לא מתחרט על עצם הוויתור, אבל רק שואל האם לפי 
ההלכה מותר לי לקזז הפסדים שהיו לי מהפרשה?" ענה לו הרב 
שבאמת מעצם הוויתור הוא לא יכול לחזור בו, שכן כבר הייתה 
פה מחילה גמורה בפה. אבל לבקש תמורת ההפסדים שהיו לו - 

בוודאי שהוא יכול.

סך  על  מזומנים  ובכיסו  בבית-הדין  הנתבע  הופיע  למחרת, 
15,000 ₪ על מנת לקיים את הפסק. גם התובע הופיע במקום 
כדי  הסכום  כל  על  מוותר  אני  כלום.  צריך  "לא  לו:  והודיע 

שיהיה שלום בינינו!"

ההתרגשות במקום הייתה גדולה. לא בכל יום, ואפילו לא בכל 
שנה, מתרחש כדבר הזה בין כתלי בית-הדין. אפילו הרהיטים 
בחדר - שאוזניהן קלטו כל כך הרבה התגוששויות ומילים לא 

מחמיאות - התרגשו הפעם...

מודע  היה  שכבר  הדיין,  היה  פחות  טיפ-טיפה  שהתרגש  מי 
לוויתור מאתמול. כעת הוא רק המתין שהתובע יציג את ההפסדים 
שהיו לו מהסיפור, הנתבע בוודאי ישלם לו את זה בשמחה לאחר 
הוויתור האצילי, ושניהם יוכלו לצאת מהמקום מחובקים - כאיש 

אחד בלב אחד.

אבל זה לא קרה. באופן מפתיע החליט התובע לוותר גם 
על ההפסדים. עזוב. הוא רוצה לפתוח דף חדש ונקי. אין לו 
שום טענה ומענה. מבחינתו הכל היה בסדר, והכל גם יהיה 

בסדר...

הפעם גם הדיין התרגש כמו כולם, נוכח הוויתור המפתיע החדש. 
"לא פעם אנשים נלחמים אחד בשני, ולפעמים אף בדיינים! הם 
משחיתים את מידותיהם ואת בריאותם בשביל כסף. ואילו כאן 

עולם הפוך ראיתי!"

מאחר שהדיין היה בטוח שוויתור כזה "יעשה רעש בשמים", 
רעש כזה שאולי יגרום שהוותרן יבוא על שכרו כבר בעולם-הזה 
לפיכך פנה אל הוותרן וביקש: "כאשר הקדוש ברוך הוא יחזיר לך 

על מה שעשית תתקשר בבקשה לעדכן!"

* * *

בשלישית  הוותרן  הפתיע  לי"  שילם  כבר  הוא  ברוך  "הקדוש 
וסיפר: "במוצאי ראש השנה, מתקשר אלי חמי שיחיה ומודיע לי 
לבוא לקחת מתנה - רכב בשווי 75,000 ₪. חישוב מהיר גילה לי 

ששילמו לי על הוויתור פי חמש..."

"במזומן",  הוויתור  על  משמים  לנו  משלמים  תמיד  לא  נכון. 
וטוב שכך. אם תמיד היו משלמים לנו היינו מאבדים את נקודת 
אבל  "ביזנס".  סתם  אם  כי  וויתור  היה  לא  הוויתור  הבחירה. 
וויתור  על  משלמים  כן  בו  מקרה  לראות  נוכחים  אנו  כאשר 
את  ממנו  וללמוד  ידיים  בשתי  אותו  לתפוס  עלינו  "במזומן", 

המסר: מוויתור לא מפסידים!

היית מעורב בסיפור שקשור לבין אדם לחבירו? שמעת ממקור ראשון?
ahavemet@012.net.il :ספר לנו עכשיו! פקס: 077-7671812 דוא"ל


